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FREDERIKSSUND
KOMMUNE

Velfærdsudvalgets møde den ----- —
3. april 2018

Frederikssund Hospital, Mødelokale 4 (Ved kantinen) kl. 08.15

Referat

22 Godkendelse af dagsorden

Beslutning

Godkendt.

23 Formand for Velfærdsudvalaet 

Sagsfremstilling

Formand for Velfærdsudvalget, Inge Messerschmidt (O) blev på Byrådets møde 

den 2i. marts 2018 bevilget orlov frem til 30. juni 2018.

Jævnfør Velfærdsudvalgets forretningsorden, vedtaget på Velfærdsudvalgets 

møde den 14. december 2017, s 1, stk. 2, overtager næstformanden 

formandshvervet, hvis formanden er midlertidig fraværende.

Økonomi
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Økonomi har ingen bemærkninger.

Indstilling

Direktøren for Velfærd, Arbejdsmarked og Sundhed indstiller til Velfærdsudvalget, 

at:

1. Sagen tages til efterretning.

Beslutning

Taget til efterretning.

• Velfærdsudvalaets forretningsorden 

24 Regnskab 2017 - Velfærdsudvalaet

Lovgrundlag

Lov om kommunernes styrelse s 40.

Sagsfremstilling

Administrationen fremlægger Velfærdsudvalgets regnskab for 2017 til orientering. 

Kommunens samlede regnskab fremlægges for Økonomiudvalget og Byrådet.

Drift

I løbet af 2017 er budgettet under Velfærdsudvalget nedskrevet med 8,2 mio. ler. 

Nedskrivningen dækker over en nedskrivning af Ældreområdet på i alt 3,9 mio. ler., 

som primært skyldes udmøntning af centrale indkøbsbesparelser, samt overførsel 

af underskud fra 2016 på hjælpemidler, forbrugsgoder, boligindretning og 

befordring. På politikområderne Social service og Servicecenter, som blandt andet 

indeholder udgifter til førtidspensioner og boligstøtte, er budgettet reduceret med
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43 mio. ler. Denne reduktion skyldes primært færre udgifter til midlertidig 

indkvartering samt reducerende effekter på boligstøtteområdet, som følge af 

kontanthjælpsloftet.

Herefter udgør det korrigerede budget 514,8 mio. ler. og med et forbrug på 515,0 

udgør årets resultat et merforbrug på 0,2 mio. ler. svarende til godt 0,03 pct.

Merforbruget kan overordnet forklares ved følgende:

• Merforbrug på 0,6 mio. kr., som følge af flere nytilkendte førtidspensionister, svarende til en 
afvigelse på 2,7 % i forhold til korrigeret budget, som udgør 20,6 mio. kr.

• Mindreforbrug på 0,4 mio. kr. til befordringsgodtgørelse, som følge af færre udgifter til specialkørsel, 
svarende til en afvigelse på 19,8 % i forhold til korrigeret budget, som udgør 1,8 mio. kr.

• Merforbrug på 0,5 mio. kr., som følge af flere udgifter til personlige tillæg (primært 
tandlægebehandling og hørerapparater) , svarende til en afvigelse på 11,2 % i forhold til korrigeret 
budget, som udgør 4,3 mio. kr.

• Merforbrug på 1,0 mio. kr., vedrørende boligstøtte, som følge af færre negative efterreguleringer 
samt for høje forventninger til effekter af kontanthjælpsloftet, svarende til en afvigelse på 2,9 % i 
forhold til korrigeret budget, som udgør 34,8 mio. kr.

• Mindreforbrug på 1,4 mio. kr. på serviceudgifterne under ældreområdet, svarende til en afvigelse på 
0,3 % i forhold til korrigeret budget, som udgør 374,4 mio. kr.

• Merindtægt på 1,4 mio. kr. på indtægter fra den centrale refusionsordning.
• Merforbrug på 1,2 mio. kr. på ældreboliger.

For en nærmere gennemgang af mindreforbruget henvises til vedlagte bilag 

"Noter til Regnskab 2017 - Velfærdsudvalget" og "Velfærdsudvalget - Regnskab 

2017".

Anlæg

I løbet af 2017 er det skattefinansierede anlægsbudgettet under Velfærdsudvalget 

opjusteret med 3,9 mio. kr. Dette er sket via overførselssagen fra 2016 og 

budgetopfølgningen pr. 30. juni 2017.
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Det huslejefinansierede anlægsbudget er i 2017 opjusteret med 2,7 mio. ler. Dette 

er sket via overførselssagen fra 2016.

Herefter udgør det skattefinansierede korrigerede budget 3,1 mio. ler., og med et 

forbrug på 2,4 mio. ler. udgør årets resultat et mindreforbrug på 0,7 mio. ler. Det 

huslejefinansierede korrigerede budget udgør 6,2 mio. ler. og med et forbrug på 2,8 

mio. ler. udgør årets resultat et mindreforbrug på 3,4 mio. ler.

Mindreforbruget kan overordnet forklares ved følgende:

Skattefinansierede

• 0,1 mio. kr. (mindreforbrug) vedr. serviceudgifter til Pedershave. Regnskab til Pedershave afsluttes i 
2018.

• 0,6 mio. kr. (mindreforbrug) vedr. nyt elektronisk nøglesystem til borgere i eget hjem. Projektet er 
forsinket og derfor endnu ikke afsluttet.

Huslejefinansierede

• 3,4 mio. kr. (mindreforbrug) vedr. boligdelen af Pedershave som er huslejefinansieret.

For nærmere gennemgang af regnskabet henvises til vedlagte bilag: Regnskab -  

Anlæg (VEL).

Sagen er sendt til høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar 

fremsendes til udvalgets medlemmer hurtigst muligst.

Høringssvar Ældrerådet:
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Taget til efterretning.

Høringssvar Handicaprådet: 

Taget til efterretning.

Økonomi

Regnskabssagen har i sig selv ingen bevillingsmæssige konsekvenser for 2018 og 

frem. De afledte bevillingsmæssige konsekvenser fremgår af separat sag på 

samme møde vedrørende overførsler.

Indstilling

Direktøren for Velfærd, Arbejdsmarked og Sundhed indstiller, at Velfærdsudvalget 

over for Økonomiudvalget og Byrådet anbefaler, at:

1. Regnskabsforklaringerne på drift og anlæg tages til efterretning.

Beslutning

Anbefales.

• Reonskab - Anlæo (VEL)

• Velfærdsudvaloet - Regnskab 2017

• Noter til Regnskab 2017 - Velfærdsudvalget

25 Overførsel 2017 - Velfærdsudvalget

Sagsfremstilling
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Økonomi og udvikling har sammen med fagområderne gennemgået årets 

resultat for 2017 med henblik på en opgørelse af resultatets konsekvens for 

overførsler til efterfølgende år.

Drift

Formålet med overførselsadgangen er at skabe en incitamentsstruktur, der sikrer, 

at enhederne agerer økonomisk og aktivitetsmæssigt rationelt i forhold til deres 

bevillinger. Samtidig er det vigtigt, at overførslerne ses i sammenhæng med 

budget- og regnskabssanktionslovgivningen, idet overførsler - i hvert fald til 

næstkommende år - teknisk set er en tillægsbevilling til det oprindeligt vedtagne 

budget, som udgør sigtepunktet i forhold til regnskabssanktionen vedrørende 

serviceudgifter. Ligesom overførslerne skal ses i forhold til likviditetsmæssige 

forhold mv.

På Velfærdsudvalgets område var der i 2017 et merforbrug på 0,151 mio. ler. og 

heraf udgør serviceudgifterne et mindreforbrug på 1,751 mio. ler., hvoraf 1,014 mio. 

ler. overføres til 2018.

Overførslen er sammensat på følgende måde:

• Der henstår et beløb på 0,412 mio. kr. udmøntet af den statslige Værdighedspulje fra 2017, der 
overføres til 2018. Beløbet er øremærket til aktiviteter i 2018. Alternativ til overførsel er 
tilbagebetaling.

• Der overføres 0,210 mio. kr., vedrørende midler udmøntet af den statslige pulje til øget livskvalitet 
"Klippekortsmodellen", hvoraf 0,158 mio. kr. vedrører klippekortsmodel for hjemmeboende. Midlerne 
er øremærkede og skal overføres til 2018. Alternativ til overførsel er tilbagebetaling.

• Saldoen på fondsmidler knyttet til De Tre Ege på 0,020 mio. kr. Midlerne er øremærkede og skal 
overføres til 2018.

• Saldoen på fondsmidler knyttet til Nordhøj på 0,213 mio. kr. Midlerne er øremærkede og skal
overføres til 2018.
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• Der overføres 0,159 mio. kr., der vedrører satspuljeprojektet "tværsektoriel stuegang". Midlerne er 
øremærkede og skal overføres til 2018.

For en nærmere gennemgang af overførslerne henvises til vedlagte bilag: 

"Velfærdsudvalget - Overførsler 2017" og "Noter til overførsler 2017 - 

Velfærdsudvalget".

Anlæg

På Velfærdsudvalget var der i 2017 på det skattefinansierede område et 

mindreforbrug på 0,743 mio. kr., hvoraf 0,276 mio. kr. søges overført til 2018. På 

det huslejefinansierede område var der i 2017 et mindreforbrug på 3,372 mio. kr., 

hvoraf hele beløbet søges overført til 2018.

Overførslen er sammensat på følgende måde:

Skattefinansierede

• 0,126 mio. kr. (mindreforbrug) vedr. serviceudgifter til Pedershave. Regnskab til Pedershave 
afsluttes i 2018, og der forventes udgifter i forbindelse med afslutningen af projektet.

• 0,150 mio. kr. (mindreforbrug) vedr. nyt elektronisk nøglesystem til borgere i eget hjem. Projektet er 
endnu ikke afsluttet, og færdiggøres først i 2018. De resterende midler på 0,414 mio. kr. som er 
afsat til projektet lægges i kassen.

Huslejefinansierede

• 3,372 mio. kr. (mindreforbrug) vedr. boligdelen af Pedershave som er huslejefinansierede.
Regnskab til Pedershave afsluttes i 2018, og der forventes udgifter i forbindelse med afslutningen af 
projektet.

For nærmere gennemgang af overførelserne henvises til vedlagte bilag:



Overførsler -  Anlæg (VEL).

Sagen er sendt til høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar 

fremsendes til udvalgets medlemmer hurtigst muligst.

Høringssvar Ældrerådet:

Årets resultat vedrørende overførsler viser, at der henstår et beløb på ler. 0,41 mio. 

vedr. Værdighedspuljen og ler. 0,21 mio. vedr. "Klippekortsmodellen".

Derudover er der midler knyttet til fondsmidler på De Tre Ege og Nordhøj samt 

"Tværsektoriel stuegang"

Ældrerådet anbefaler: at alle midler overføres til 2018 og at der gøres en ekstra 

indsats for at midlerne bruges til formålet.

Her tænkes særligt på midlerne til "Klippekortsmodellen'j som udelukkende har til 

formål, at udvide de ældres mulighed for et rigt liv. Værdighedspuljen, som skulle 

sikre bedre pleje af svækkede ældre i landets kommuner, skulle gerne udmøntes i 

flere hænder til de +80 årige, altså en normeringsstigning på omsorgscentrene.

Høringssvar Handicaprådet:

Taget til efterretning.

Økonomi

Drift

Overførslerne giver anledning til en tillægsbevilling i 2018 på 1,014 mio. ler.
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Anlæg

Overførslerne giver anledning til en tillægsbevilling i 2018 på samlet 3,648 mio. ler. 

Beløbet er fordelt med 0,276 mio. ler. på det skattefinansierede område og 3,372 

mio. ler. på det huslejefinansierede område.

Indstilling

Direktøren for Velfærd, Arbejdsmarked og Sundhed indstiller, at Velfærdsudvalget 

over for Økonomiudvalget og Byrådet anbefaler, at:

1. På baggrund af driftsregnskabet fra 2017 overføres der 1,014 mio. kr. til 2018.

2. På baggrund af anlægsregnskabet for 2017 overføres der 0,276 mio. kr. på det 
skattefinansierede område og 3,372 mio. kr. til det huslejefinansierede område i 2018.

Beslutning

Indstillingens punkt 1 og 2 anbefales.

• Overførsler - Anlæg (VEL)

• Velfærdsudvalaet - Overførsler 2017

• Noter til overførsler - Velfærdsudvalaet

26 Budaet 2qiq - Fagudvalgenes budaetproces 

Sagsfremstilling

Processen, der leder frem til vedtagelsen af budget 2019 i oktober måned, er i fuld 

gang. I marts til maj måned pågår det konkrete arbejde med forslag til 

budgetforbedringer i fagudvalgene.

Fagudvalgene bliver på møderne i april måned præsenteret for de første udkast til 

forslag omkring budgetforbedringer.
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Forslagene vil være yderligere belyst til møderne i maj måned.

Alle forslag kommer til at indgå i et samlet "Handlingskatalog" med forslag til 

budgetforbedringer på 30 mio. ler. i 2019 stigende til 50 mio. ler. fra 2020 med 

henblik på, at der skal være råderum til politiske prioriteringer.

Det er forslagene i Handlingskataloget, som kommer til at danne udgangspunkt 

for politiske drøftelser og prioriteringer i juni - september måned. 

Høringsmaterialet omkring budget 2019 udsendes i offentlig høring i perioden 3. - 

16. september. Budgettet for 2019 vedtages 10. oktober 2018.

På udvalgsmøderne i april måned skal fagudvalgene endvidere fremsætte 

eventuelle forslag til områder eller spørgsmål der ønskes undersøgt, hvor det 

kræver administrativ og analytisk bearbejdning.

Eventuelle forslag indstilles til Økonomiudvalg og Byråd, som tager beslutning om, 

hvad der skal arbejdes videre med. Det er vigtigt, at disse spørgsmål og ønsker 

indgår i budgetprocessen på et tidspunkt således, at bearbejdningen i praksis er 

mulig.

Supplerende kan det oplyses, at der på baggrund af tidligere års budgetaftaler 

arbejdes med en række opgaver. De største udfordringer ses i forbindelse med 

følgende:
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• På specialundervisning forventes et merforbrug i størrelsesordenen 17,1 mio. kr. i 2019. Den 
kraftige stigning i budgetudfordringen fra 2018 til 2019 skal ses i lyset af den i budget 2017 
besluttede nettobesparelse på 10 mio. kr. fra 2019 og frem. Der arbejdes med en række forskellige 
tiltag, som forventes at få effekt i 2019.

• På familieområdet arbejdes ligeledes med en række tiltag, der under forudsætning af politisk 
tilslutning vurderes at kunne sikre balance i 2019. Der er i budgettet indarbejdet besparelser på 6,1 
mio. kr. årligt i 2020 og frem.

• På voksenhandicap forventes et merforbrug på 13 mio. kr. i 2019. Der arbejdes med en række tiltag, 
som dog først forventes at få større økonomisk effekt i 2019 og frem.

• Bedre brug af fælles faciliteter - udestående på 12 mio. kr. i 2020 og frem.
• Implementering af nye it-systemer på voksenhandicap-, ældre- og sundhedsområdet - 2,7 mio. kr. i 

2021 og frem.

Der er vedlagt bilag med et kort powerpoint oplæg, som udgør det overordnede 

afsæt for det videre arbejde med udvalgets budgetforbedringsforslag. Endvidere 

er vedlagt budgetbemærkninger for udvalget til generel orientering. 

Budgetbemærkningerne vedrører budget 2018.

Materiale, der fremlægges på mødet, vil blive offentliggjort, når det vedlægges 

referatet. Alle forslag, som indgår i fagudvalgenes behandling, vil indgå i det 

samlede Handlingskatalog på temadrøftelsen i Byrådet i juni måned.

Sagen er sendt til høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar 

fremsendes til udvalgets medlemmer hurtigst muligt.

Høringssvar Ældrerådet: 

Taget til efterretning.

Høringssvar Handicaprådet:
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Handicaprådet kan ikke acceptere nedskæringer i brug af varmtvandsbassinet på 

Frederikssund Sygehus, da det har en stor indflydelse på personer med 

Fibromyalgi og andre handicaps, og dette vil kunne give større udgifter på sigt for 

de personer der rammes.

Økonomi

Udarbejdelse af forslag til budgetforbedringer samt involvering af medarbejdere 

og interessenter indgår som en del af arbejdet med budgetlægningen vedrørende 

2019-2022.

Indstilling

Økonomi- og udviklingschefen indstiller til Velfærdsudvalget, at:

1. Forslag til budgetforbedringer drøftes med henblik på at oversende forslag til minimum 6,123 
mio. kr. i 2019 og 10,205 mio. kr. fra 2020 og frem.

2. Velfærdsudvalget indstiller større ønsker og spørgsmål, der kræver administrativ og analytisk 
bearbejdning, til Økonomiudvalg og Byråd.

Beslutning

Indstillingens punkt 1 blev drøftet.

Indstillingens punkt 2 blev drøftet, og udvalget ønsker belyst yderligere 

alternativer til lukning af plejeboligafsnit som følge af Attendos åbning.

Velfærdsudvalget ønsker at afholde dialogmøde med Ældrerådet om budgettet i 

august 2018.

• VEL - Budaetbemærkninaer 2018 - Social service

• VEL - Budaetbemærkninaer 2018 - Ældreområdet

• Budaetproces VEL.pdf
• Forslag til budget 2010 - Velfærdsudvalaet.docx

27 Tekniske korrektioner med fokus på demografiregulering
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Sagsfremstilling

Det samlede budgetforslag består overordnet set af to spor. Et teknisk 

budgetspor og et politisk budgetspor. I nærværende sag præsenteres status på 

det tekniske budgetspor - på nuværende tidspunkt - mens det politiske spor 

behandles i særskilt sag på samme møde.

Det tekniske budgetgrundlag er kort fortalt overslagsårerne fra det tidligere 

budget korrigeret således, at der er et uændret serviceniveau. Tekniske 

korrektioner vil typisk skyldes:

• Demografiregulering af budgettet som følge af ny befolkningsprognose -  marts.
• Konsekvens af regnskabsresultat 2017 og overførsler fra 2017 til 2018 -  april.
• KL’s nyeste pris- og lønskøn, som udmeldes hhv. i februar og juli.
• Overenskomstforhandlinger -  forår 2018 -  hvor kommuner kompenseres under ét.
• Bevillingsmæssige ændringer som følge af budgetopfølgninger i maj og august.
• Økonomiaftalen for2019-jun i.
• Det statsgaranterede udskrivningsgrundlag (tilskud, udligning og skatter) -  juli.
• Lov og cirkulæreprogrammet (DUT) -  juli.

Selvom de indarbejdes administrativt er tekniske budgetkorrektioner udtryk for 

lige så reelle politiske prioriteringer som politisk besluttede ændringer af 

serviceniveau mv. Når den økonomiske nettoeffekt af et budget skal opgøres, skal 

tekniske og politisk vedtagne ændringer således ses under ét, som udtryk for den 

politiske prioritering af de samlede ressourcer.

På nuværende tidspunkt vil demografireguleringen - som følge af 

befolkningsprognosen -  reeltvære den eneste større tekniske korrektion, hvorfor 

den vil blive præsenteret særskilt nedenfor.
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Demografiregulering

I Frederikssund Kommune foretages der regulering af budgetterne på en række 

områder efter udviklingen i antallet af borgere og alderssammensætningen af 

borgerne i kommunen. Disse budgetreguleringer kaldes demografireguleringer og 

indebærer, at ændringer i f.eks. antal børn eller ældre, modsvares af en regulering 

af budgettet i op- eller nedadgående retning for f.eks. hjemmeplejen eller 

dagtilbud. Reguleringerne skal sikre at serviceniveauet over for borgerne holdes 

uændret, selv om efterspørgslen efter en serviceydelse stiger eller falder som følge 

af et stigende antal ældre eller et faldende antal børn.

Den nye befolkningsprognose fra 2018 indeholder en nedjustering af 

befolkningstilvæksten frem til 2022 i forhold til prognosen fra august 2017. 

Budgetterne er allerede skønsmæssigt nedjusteret som følge af nulstillingen af 

budget til Vinge C, besluttet på byrådsmøde d. 31. januar 2018. Tages højde herfor 

nedjusteres kommunens udgifter som følge af færre borgere med 0,034 mio. kr. i 

2019.1 2021 er der en samlet merudgift på 1,604 mio. kr., se tabel

2019 2020 2021 2022
D e m o g ra f ip ro g n o s e  2 0 1 8 -5 .3 1 3 .0 7 0  kr. -1 9 .8 6 9 .9 2 5  kr. -4 1 .7 1 5 .0 8 3  kr. -3 8 .2 5 4 .9 5 9  kr.
N u ls tillin g  ja n u a r 2 018 -5 .2 7 9 .0 0 0  kr. -1 9 .7 7 9 .0 0 0  kr. -4 3 .3 1 9 .0 0 0  kr. -4 3 .3 1 9 .0 0 0  kr.
N e tto  re g u le rin g 3 4 .0 7 0  kr. 9 0 .9 2 5  kr. -1 .6 0 3 .9 1 7  kr. -5 .0 6 4 .0 4 1  kr.

Figur i alle udvalg

Specifikt i forhold til Velfærdsudvalget nedjusteres budgettet med 0,022 mio. kr. i 

2019 og 0,020 mio. kr. i 2020 og opjusteres med 0,224 mio. kr. i 2021 og 0,155 mio. 

kr. i 2022.

I nedenstående tabel vises fordelingen på henholdsvis Fljemmepleje og sygepleje,
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Hjælpemidler og Boligydelse.

2019 2020 2021 2022
H je m m e p le je  og sy g e p le je  -1 1 .935 kr. -1 0 .0 5 4  kr. 1 2 4 .2 8 3  kr. -8 2 .0 5 8  kr.
H jæ lp e m id le r -8 .3 2 0  kr. -8 .0 4 2  kr. 8 1 .9 0 6  kr. 2 1 6 .3 6 6  kr.
B o lig y d e ls e  -2 .0 2 3  kr. -1 6 6 7  kr. 1 8 .2 4 5  kr. 2 0 .4 4 7  kr.
N e tto  re g u le r in g  r -2 2 .2 7 7  k r / -19 .762  k r / 2 2 4 .4 3 4  k r / 15 4 .7 5 5  kr.

Figur 2 berørte fagområder under Velfærdsudvalget

Sagen er sendt til høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar 

fremsendes til udvalgets medlemmer hurtigst muligst.

Høringssvar Ældrerådet: 

Taget til efterretning.

Høringssvar Handicaprådet: 

Taget til efterretning.

Økonomi

Som følge af demografireguleringen nedjusteres budgettet for Velfærdsudvalget 

med 0,022 mio. ler. i 2019 og 0,020 mio. ler. i 2020 og opjusteres med 0,224 mio. ler. 

i 2021 og 0,155 mio. ler. i 2022.



Side 16

Indstilling

Økonomichefen fremsender sagen til orientering.

Beslutning

Taget til efterretning.

• Notat vedr demoarafireaulerina for 2010-2022 (rev 22o^i8mm^

28 Finanslovspulie til bedre bemanding i Hjemmepleje oa på omsorgscentre

Lovgrundlag

Finansloven for 2018.

Sagsfremstilling

Velfærdsudvalget forelægges her forslag til udmøntning af puljen til bedre 

bemanding i hjemmeplejen og på omsorgscentre, som Sundheds- og 

Ældreministeriet udmønter for første gang i 2018.

Med Finansloven for 2018 er der på landsplan afsat 500 mio. ler. årligt fra 2018 og 

frem til bedre bemanding i hjemmeplejen og på omsorgscentre. Frederikssund 

Kommune vil modtage 4.416.000 ler. efter Økonomi- og Indenrigsministeriets 

fordelingsnøgle. Midlerne skal anvendes til et løft af ældreområdet til bedre 

bemanding og skal i videst muligt omfang og under hensyntagen til 

medarbejdernes ønsker, anvendes til ansættelse af nye medarbejdere og 

opjustering af arbejdstiden for deltidsansatte medarbejdere. Samtidig skal der 

redegøres for, hvordan midlerne kommer private leverandører til gode.

Puljeansøgningen
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Ældre og Social Service har ansøgt om midlerne ved ansøgningsfristen den i. april 

2018 med forbehold for politisk godkendelse fra Velfærdsudvalget. Da 

administrationen først modtog det endelige ansøgningsskema i marts måned, har 

det ikke været muligt at fremlægge ansøgningen for udvalget før. Der forventes 

svar om tilsagn ved slutningen af april 2018.

Udover en redegørelse for den planlagte anvendelse af midlerne, skal 

Frederikssund Kommune også indsende en redegørelse for indsatsen for at sænke 

sygefraværet og øge medarbejdernes gennemsnitlige arbejdstid på ældreområdet. 

Både redegørelse for anvendelse af midlerne og redegørelsen for arbejdet med at 

nedsætte sygefraværet er vedlagt som bilag. Endvidere er brevet vedr. puljen fra 

Sundheds- og Ældreministeriet vedlagt som bilag.

Anvendelse af midlerne

Midlerne vil blive delt mellem omsorgscentrene, den kommunale døgnpleje og de 

private leverandører.

Omsorgscentrene er i princippet tre enheder på fem matrikler. Det foreslås, at De 

Tre Ege/Nordhøj, Pedershave og Tolleruphøj/Solgården hver tildeles 600.000 ler. 

til ansættelse afen ny medarbejder og/eller opjustering af arbejdstid for 

nuværende deltidsmedarbejdere. Det vil sige, at omsorgscentrene tildeles i alt i,8 

mio. ler. Den bedre bemanding vil komme beboerne på omsorgscentrene til gode.

Frederikssund Kommunes myndighedsafdeling (Visitationen) foreslås at blive 

tildelt 2,6 mio. ler. Myndighedsafdelingen visiterer hjemmeboende borgere til 

personlig pleje og praktisk hjælp, som udføres af enten Døgnplejen eller private 

leverandører. Myndighedsafdelingen fordeler de ekstra midler i henhold til



visiteret tid per leverandør. Midlerne bruges til ansættelse af personale og/eller til 

opjustering af arbejdstiden for deltidsansatte medarbejdere og kommer både 

døgnplejen og de private leverandører til gode.

Af de tildelte midler afsætter administrationen 16.000 ler. til revision og 

administration af puljeregnskabet.

Det er administrationens vurdering, at ovenstående anvendelse af midlerne på 

bedst mulige måde sikrer, at midlerne anvendes efter hensigten med puljen.

Tildeling af midlerne

Frederikssund Kommune vil blive tildelt midlerne årligt i perioden 2018 - 2021 på 

baggrund af indsendte redegørelser for anvendelse af midlerne. Fra 2022 vil 

midlerne blive fordelt og udmøntet gennem det kommunale bloktilskud.

Sammen med ansøgningsskemaet er der indsendt en redegørelse for 

Frederikssund Kommunes arbejde på ældreområdet med at sænke sygefraværet 

blandt medarbejderne. Det fremgår af materialet fra Sundheds- og 

Ældreministeriet, at denne redegørelse videresendes til Beskæftigelsesministeriet.

Senesti. november 2018 skal Frederikssund Kommune indsende en redegørelse 

for anvendelse af 2oi9-midlerne til bedre bemanding. Redegørelsen skal 

indarbejdes i redegørelsen for anvendelse af værdighedsmilliarden for 2019.

Senest i. april 2019 indsendes et revisorgodkendt regnskab for anvendelsen af 

20i8-midlerne til Sundheds- og Ældreministeriet.



Side 19

Sagen er sendt til høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar 

fremsendes til udvalgets medlemmer hurtigst muligst.

Høringssvar Ældrerådet:

Vedrørende ansøgning af puljemidler på ler. 4,416 mio. til "Bedre bemanding i 

hjemmeplejen og på omsorgscentre", anbefaler Ældrerådet godkendelse af 

administrationens indstilling.

Puljemidlerne udmøntes årligt i perioden 2018-2021 og vil herefter indgå i det 

kommunale bloktilskud.

Ældrerådet anbefaler at midlerne fra 2022 bliver et fast tillæg til normeringerne, i 

hjemmeplejen og på omsorgscentrene.

Høringssvar Handicaprådet: 

Taget til efterretning.

Økonomi

Såfremt der modtages puljemidler kan tidsforskydninger mellem modtagelse og 

anvendelse af midlerne føre til mindre likviditetsmæssige effekter. Effekterne kan 

være positive såvel som negative.

Indstilling
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Ældre- og Socialchefen indstiller over for Velfærdsudvalget, at:

1. Puljeansøgningen og redegørelsen for nedsættelse af sygefraværet godkendes.

Beslutning

Godkendt.

• RedeQoerelsesskema-vedr-anvendelsen-af-midlerne-til-en-bedre-bemandinQ-i- 

aeldrepleien-2018

• Redeooerelsesskema-den-lokale-indsats-for-syaefravaer-OQ-medarbeidernes- 

oennemsnitlioe-arbeidst

2£[ Forslag til revision af værdigheds- oa ældrepolitik

Lovgrundlag

Serviceloven s 8ia.

Sagsfremstilling

I denne sag fremlægges et oplæg til drøftelse af Ældre- og Værdighedspolitikken 

samt en procesplan for det videre arbejde.

Den 6. marts 2018 vedtog Velfærdsudvalget, at Værdighedspolitikken skal være en 

samlet ældre- og værdighedspolitik, og at der skal igangsættes en proces for 

udarbejdelsen af denne.

En ældre- og værdighedspolitik skal beskrive de politiske værdier og visioner for 

ældreområdet i Frederikssund Kommune. Den vedtagne politik for området skal 

være rettesnor for kommunens arbejde med at støtte, pleje og behandle borgere 

med behov for støtte til personlig og praktisk hjælp i hjemmet eller på 

omsorgscentre.
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Værdigheds- og ældrepolitikkens indhold

Det fremgår, af Bekendtgørelse om værdighedspolitikker for ældreplejen af 29. 

januar 2018, at de kommunale værdighedspolitikker som minimum skal indeholde 

følgende emner:

• Livskvalitet
• Selvbestemmelse
• Kvalitet, tværfaglighed og sammenhæng i plejen
• Mad og ernæring
• En værdig død
• Pårørende

Formålet med at udarbejde en samlet ældre- og værdighedspolitik er blandt 

andet, at en ældrepolitik med fordel kan omhandle flere emner af politisk 

interesse for at understøtte og udstikke en retning for de politiske prioriteringer 

på området. Nedenfor er oplistet en række yderligere emner, som 

administrationen vurderer, kan være relevante for en ældre- og værdighedspolitik.

• Grundlæggende værdier og visioner for ældrepolitikken
• Rehabilitering
• Tryghed
• Selvstændighed
• Velfærdsteknologi
• Tilgængelighed
• Kommunikation

Forslag til yderligere emner vil blive udvalgt på baggrund af den inddragende 

proces med borgere, pårørende og Ældreråd i udarbejdelsen af politikken. 

Oversigten over mulige temaer skal således ikke ses som en udtømmende liste.



For at sikre sammenhæng og fokus i Ældre- og Værdighedspolitikken vurderer 

administrationen, at der maksimalt skal udvælges tre yderligere emner, udover 

dem der skal indgå i værdighedspolitikken.

Tidsramme og proces

Vedlagt er udkast til procesplan for udarbejdelse af Ældre- og 

Værdighedspolitikken. Processen er tilrettelagt under hensyntagen til, at 

værdighedspolitikken skal være godkendt af Byrådet inden årets udgang. 

Processen er desuden tilrettelagt, så udarbejdelsen sker med inddragelse af 

borgere, pårørende og Ældrerådet.

Borgere, pårørende og Ældrerådet vil blive inddraget i udformningsprocessen af 

Værdigheds- og Ældrepolitikken i foråret 2018.

Værdigheds- og Ældrepolitikken fremlægges for Velfærdsudvalget til oktober 

2018.

På mødet vil leder af staben, Søren Kvistgaard Rasmussen, deltage.

Sagen er sendt til høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar 

fremsendes til udvalgets medlemmer hurtigst muligst.

Høringssvar Ældrerådet:

Ældrerådet har afgivet høringssvar til Velfærdsudvalget den 6. marts. 2018.
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Høringssvar Handicaprådet:

Handicaprådet er enig i fremstillingen, men har jo ikke mulighed for, at anbefale 

noget videre, da Handicaprådet ikke ses som deltager i den videre proces.

Økonomi

Økonomi har ingen bemærkninger til sagen.

Indstilling

Ældre- og Socialchefen indstiller til Velfærdsudvalget, at:

1. Procesplanen for udarbejdelse af Ældre- og Værdighedspolitikken godkendes.
2. Udvalget giver input til emner, som kan tages med i det videre arbejde med Ældre- og 

Værdighedspolitikken.

Beslutning

Indstillingens punkt i: Godkendt, idet udvalget ønsker at invitere Handicaprådet 

ind som dialogpartner og Velfærdsudvalgets medlemmer inviteres ligeledes til 

cafemøderne med interessenterne.

Udvalget ønsker 4 cafemøder afholdt på omsorgscentre i Skibby, Jægerspris, 

Frederikssund og Slangerup.

Indstillingens punkt 2: Udvalget drøftede forskellige ideer og input til det videre 

arbejde med politikken, som administrationen indarbejder.

• Procesplan for værdigheds- oo ældrepolitik

20 Formidling af tilsynsresultater oa -rapporter
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Lovgrundlag

Sundhedsloven, serviceloven, retssikkerhedsloven og friplejeboligloven.

Sagsfremstilling

Formidling af tilsynsrapporter og -resultater

Denne sag beskriver administrationens forslag til, hvordan Velfærdsudvalget 

fremover orienteres om tilsynsresultater og -rapporter.

Det drejer sig om de social- og sundhedsfaglige tilsyn i omsorgscentrene, i 

friplejeboliger, i Døgnplejen, i Træningsenheden og Rehabiliteringsafdelingen samt 

tilsyn med hjælp og pleje i borgernes hjem og med leverandørerne af denne.

Vedlagt er en oversigt med en mere detaljeret beskrivelse af de forskellige former 

for social- og sundhedsfaglige tilsyn, der udføres i tilbud på Velfærdsudvalgets 

område.

Hidtil er udvalget blevet orienteret om tilsynsresultaterne i en årlig redegørelse 

suppleret med orientering ved førstkommende udvalgsmøde i tilfælde af, at de 

forskellige tilsyn iværksætter et skærpet tilsyn el. lign.

Forslag til fremtidig praksis
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For at sikre, at udvalget løbende informeres om aktuelle og væsentlige forhold 

vedrørende tilbuddenes drift, foreslår administrationen, at udvalget fremover 

løbende får fremsendt de forskellige tilsynsrapporter, i takt med at 

administrationen modtager rapporterne fra tilsynsmyndigheden eller 

leverandøren af tilsynsopgaven. Rapporterne vil blive fremsendt uden 

kommentering fra administrationen.

Udvalgets medlemmer vil således få mulighed for at læse de enkelte rapporter, så 

snart de foreligger og vil dermed løbende være opdateret på status og tilsynenes 

vurderinger af kvalitet og patientsikkerhed i de enkelte tilbud.

For tilsynene på Velfærdsudvalgets område drejer det sig årligt om 5-10 

tilsynsrapporter.

Flvis et tilbud modtager alvorlig kritik, eksempelvist kommer under skærpet tilsyn, 

vil udvalget blive orienteret på førstkommende udvalgsmøde, svarende til den 

nuværende praksis. Udvalget vil samtidig modtage en orientering om, hvilke tiltag 

administrationen og/eller det enkelte tilbud har iværksat eller har planlagt at 

iværksætte for at imødegå kravene fra tilsynet.

Administrationen foreslår, at der fortsat sker en årlig samlet afrapportering inden 

for hvert tilsynsområde, hvor administrationen redegør for de væsentligste 

resultater og opmærksomhedspunkter på tværs af tilbuddene inden for de enkelte 

tilsynsområder.

Det foreslås desuden, at afrapporteringen -  som hidtil -  sker i forårsmånederne, 

når administrationen har modtaget samtlige rapporter for det foregående år.
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Tilsyn med leverandører af personlig pleje og praktisk hjælp

Ovenstående forslag til fremtidig praksis omfatter ikke tilsyn med leverandører af 

personlig pleje og praktisk hjælp efter servicelovens jr 83, der gennemføres en 

gang årligt. Formidlingen af disse tilsyn er fastlagt i Tilsynspolitik for tilbud efter jr 

83, som er omfattet af frit valg. Tilsynspolitikken foreskriver, at der i forbindelse 

med tilsynet udarbejdes én samlet tilsynsrapport, som forelægges for 

Velfærdsudvalget. Den årlige afrapportering skal, ifølge tilsynspolitikken, følge 

kalenderåret.

Formidlingen af disse tilsyn samt praksis vedrørende afrapportering kan ændres i 

forbindelse med revision af tilsynspolitikken, som revideres og forelægges politisk 

én gang årligt samtidig med kvalitetsstandarderne ultimo året.

En oversigt over tilsyn på Velfærdsudvalgets område, Tilsynspolitik for tilsyn med 

tilbud efter jr 83 og retningslinjer for det driftsorienterede tilsyn i kommunens 

omsorgscentre er vedlagt som bilag til sagen.

Sagen er sendt til høring i Flandicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar 

fremsendes til udvalgets medlemmer hurtigst muligst.

Fløringssvar Ældrerådet: 

Taget til efterretning.

Fløringssvar Flandicaprådet:
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Taget til efterretning.

Økonomi

Økonomi har ingen bemærkninger til sagen.

Indstilling

Ældre- og Socialchefen indstiller til Velfærdsudvalget, at:

1. Forslaget godkendes.

Beslutning

Godkendt.

• Qversiot over tilsyn på Velfærdsudvaloets område

• Tilsynspolitik for tilbud efter f 87

• Retningslinjer for det driftsorienterede tilsyn i kommunens omsorgscentre 

31 Risikobaseret tilsvn fra Styrelsen for Patientsikkerhed 2017

Lovgrundlag

Sundhedslovens kapitel 66.

Sagsfremstilling

Velfærdsudvalget blev den 7. december 2017 informeret om den foreløbige status 

på det nye risikobaserede tilsyn fra Styrelsen for Patientsikkerhed, som trådte i 

kraft i. januar 2017.
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Med det nye tilsyn ophæves styrelsens faste tilsyn på kommunens omsorgscentre. 

I stedet udbredes tilsynet til at omfatte alle steder, hvor der udføres 

sundhedsfaglig behandling.

Døgnplejen, Rehabiliteringsafdelingen og Træningsenheden er således også 

omfattet af det nye tilsyn. Årligt vil ca. i o  %  af alle såkaldte behandlingssteder på 

landsplan få et tilsynsbesøg.

I denne sag forelægges udvalget en redegørelse for de gennemførte tilsyn i 2017.

Gennemførte tilsyn i 2017

Styrelsen for Patientsikkerhed har i 2017 gennemført tre tilsyn i kommunen; heraf 

to tilsyn på Velfærdsudvalgets område, som fandt sted på omsorgscentrene De 

Tre Ege (28. juni) og Tolleruphøj (12. juli).

Omsorgscentrene var udvalgt ved stikprøve, og i begge tilfælde har der været tale 

om varslede tilsyn.

På baggrund af tilsynet kategoriseres behandlingsstederne i følgende kategorier:

• Ingen forhold af betydning for patientsikkerheden
• Få forhold af mindre betydning for patientsikkerheden
• Problemer af betydning for patientsikkerheden
• Kritiske problemer af betydning for patientsikkerheden
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Styrelsens kategorisering sker på baggrund af en samlet sundhedsfaglig vurdering 

af patientsikkerheden med konkret afsæt i de gennemgåede målepunkter. Der er i 

vurderingen lagt vægt på både opfyldte og uopfyldte målepunkter.

Resultater af tilsynene

De Tre Ege: Styrelsen for Patientsikkerhed har efter tilsynsbesøget den 28. juni 

2017 vurderet, at behandlingsstedet indplaceres i kategorien:

• Få forhold af mindre betydning for patientsikkerheden

Tilsynet konkluderede, at omsorgscentret fremstod med god systematik og 

egenkontrol. Tilsynet vurderede, at fast tilknyttede læger, ugentlige tværfaglige 

konferencer og daglig triagering bidrager til at sikre faglig kontinuitet i pleje og 

behandling og til at øge patientsikkerheden.

Af tilsynsrapporten fremgår, at der i den sundhedsfaglige dokumentation blev 

fundet få mangler af mindre betydning for patientsikkerheden. Der var desuden 

mindre mangler i medicinhåndteringen. Tilsynet understregede, at borgerne 

havde fået korrekt medicin.

Af rapporten fremgår, at tilsynet vurderede, at der allerede var iværksat relevante 

tiltag til at forbedre manglerne.

Omsorgscenter Tolleruphøj: Styrelsen for Patientsikkerhed har efter 

tilsynsbesøget den 12. juli 2017 vurderet, at behandlingsstedet indplaceres i 

kategorien:
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• Få forhold af mindre betydning for patientsikkerheden

Tilsynet vurderede, at Tolleruphøj havde gode procedurer og systematik i den 

kliniske praksis. Næsten alle målepunkter var imødekommet, ingen af de 

uopfyldte målepunkter var gennemgående i stikprøverne, og manglerne udgjorde 

en mindre risiko for patientsikkerheden.

Alle målepunkter inden for instrukser og patienters rettigheder var opfyldt. Der 

var få uopfyldte målepunkter i journalføringen og i medicinhåndteringen. Det 

fremgår af rapporten, at der ved tilsynet straks blev handlet og korrigeret på et af 

de uopfyldte målpunkter i medicinhåndteringen. De resterende mangler fandtes 

at være af mindre betydning for patientsikkerheden.

Tilsynsrapporterne er vedlagt som bilag til sagen.

Opfølgning på tilsyn og generelle tiltag

Kommunens omsorgscentre gennemfører, sideløbende med tilsynene fra 

Styrelsen for Patientsikkerhed, interne audits med det formål at sikre, at 

patientsikkerheden og det faglige niveau opretholdes. Denne indsats er blevet 

styrket efter, at tilsynene i omsorgscentrene er blevet færre.

Træningsenheden og Rehabiliteringsafdelingen, der ikke tidligere har modtaget 

tilsyn fra Styrelsen for Patientsikkerhed, forbereder sig med udgangspunkt i de 

målepunkter, Styrelsen for Patientsikkerhed har udarbejdet. I 2018 vil 

Træningsenheden særligt have fokus på, at de nødvendige instrukser er til stede, 

og Rehabiliteringsafdelingen vil have opmærksomhed på, at kravene til 

dokumentation er opdaterede.
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Fremtidig formidling af tilsynsresultater

I sagen "Formidling af tilsynsresultater og -rapporter" fremlægger 

administrationen et forslag til, hvordan resultater af tilsynene fremover formidles 

til udvalget.

Sagen er sendt til høring i Flandicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar 

fremsendes til udvalgets medlemmer hurtigst muligst.

Fløringssvar Ældrerådet: 

Taget til efterretning.

Fløringssvar Flandicaprådet: 

Taget til efterretning.

Økonomi

Økonomi har ingen bemærkninger til sagen.

Indstilling

Ældre- og Socialchefen indstiller til Velfærdsudvalget, at:

1. Orienteringen tages til efterretning.

i
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Beslutning

Taget til efterretning.

• Tilsynsrapport Omsorgscenter Tolleruphøi

• Tilsynsrapport Omsorgscenter De Tre Eoe

32 Tilsvn med leverandører af personlig pleie oa praktisk hiælp 2017 

Lovgrundlag

Serviceloven u  83 og 151.

Sagsfremstilling

Velfærdsudvalget orienteres i denne sag om resultaterne fra tilsyn med 

leverandører af personlig pleje og praktisk hjælp udført i 2017.

I perioden fra oktober 2017 til december 2017 er der gennemført tilsyn med 

samtlige leverandører af personlig pleje og praktisk hjælp. Tilsynet er gennemført 

af Visitationen i funktion af myndighedsafdeling under ældreområdet. Ud fra et 

standardiseret spørgeskema, er der gennemført interview med 52 tilfældigt 

udvalgte borgere, svarende til ca. 5 %  af det samlede antal borgere, som modtager 

personlig pleje og praktisk hjælp i kommunen.

På baggrund af tilsynet, har administrationen udarbejdet en samlet tilsynsrapport, 

Tilsyn med leverandører af personlig pleje og praktisk hjælp 2017, hvor 

resultaterne af tilsynet er præsenteret.

Dette års tilsyn har vist en positiv udvikling på flere områder sammenlignet med 

sidste års tilsyn. Eksempelvis er overholdelsen af tilbagemeldingspligten for 

borgere med praktisk hjælp forbedret. Derudover oplever flere borgere, at de er
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mere deltagende og aktive mens støtten leveres, og den kommunale leverandør 

er blevet bedre til at sikre, at det oftest er de samme hjælpere, der kommer i 

borgernes hjem. Det vurderes dog, at leverandørerne fortsat skal arbejde med 

disse områder.

Tilsynet konstaterer dog også, at der fortsat er udviklingspunkter. For både 

borgere med personlig pleje og praktisk hjælp har leverandørerne udfordringer i 

forhold til overholdelsen af dokumentationskrav. Der er ligeledes en stigning i 

tilfælde, hvor den leverede støtte/tid ikke stemmer overens med det visiterede 

niveau for borgere med personlig pleje.

Alle leverandører er individuelt orienteret om deres resultater via 

leverandørrapporter, der er udarbejdet specifikt til hver leverandør.

På baggrund af tilsynsresultaterne er seks leverandører (Trasbo A/S, SIKA 

Rengøring, Halsnæs Ejendomsservice, Pryts Service, Værdig Pleje &. 

Hjemmeservice og Døgnplejen) blevet bedt om at fremsende en plan for, hvordan 

leverandøren vil arbejde på at forbedre specifikke forhold. Leverandørerne er 

udvalgt på baggrund af omfanget og karakteren af de problemstillinger, tilsynet 

observerede. Tilsvarende har samtlige private leverandører modtaget en tjekliste 

for god dokumentationspraksis i kommunens omsorgssystem CSC for praktisk 

hjælp.

Administrationen har modtaget planer fra alle seks udvalgte leverandører. 

Leverandørerne har i planerne, hver især fremlagt forskellige håndteringer af de 

påpegede problemstillinger. SIKA Rengøring, Halsnæs Ejendomsservice, Værdig 

Pleje &. Hjemmeservice og Trasbo A/S har alle afholdt møder eller på anden vis 

indskærpet vigtigheden af overholdelse af tilbagemeldingspligt og/eller 

dokumentation for medarbejderne. Derudover har Værdig Pleje &. Hjemmeservice, 

SIKA Rengøring og Pryts Service berettet om nye arbejdsgange, der skal sikre
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overholdelse af tilbagemeldingspligt og/eller dokumentationskrav. Tilsvarende har 

Trasbo A/S gennemgået et udsnit af deres borgerjournaler og udarbejdet 

forholdsregler for dokumentation.

Døgnplejen har givet fyldige bemærkninger og fremlagt konkrete tiltag til at 

forbedre deres resultater, herunder bedre muligheder for at dokumentere i 

borgernes hjem, udvikling af teamstrukturen, udvidet samarbejde med 

Visitationen og forestående ændring af arbejdsgange i forbindelse med 

implementeringen af nyt omsorgssystem, Cura.

Visitationen foretager løbende kontrol af fakturaer fra de private leverandører i 

samarbejde med Økonomi og Udvikling. Kontrollen har vist, at der generelt ikke er 

udfordringer med fejlfaktureringer.

Der afholdes ikke opfølgende tilsyn, da tilsynet for 2018 foretages tidligere på året 

end i 2017. Tilsynet for 2018 forventes gennemført i andet kvartal 2018. 1 

forbindelse hermed, vil der blive fulgt op på resultaterne for tilsynet i 2017.

Tilsyn med leverandører af personlig pleje og praktisk hjælp 2017 og samtlige 

individuelle leverandørrapporter er vedlagt sagen som bilag.

Sagen er sendt til høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar 

fremsendes til udvalgets medlemmer hurtigst muligst.

Høringssvar Ældrerådet:



Side 35

I forhold til tilsynsrapporterne stiller Ældrerådet sig uforstående overfor at tilsynet 

gentagne gange påtaler uhensigtsmæssige fejl og mangler. Ældrerådet henstiller 

til at der strammes op omkring de påtalte uhensigtsmæssigheder, således at det 

ikke gentages år efter år.

Høringssvar Handicaprådet: 

Taget til efterretning.

Økonomi

Økonomi har ingen bemærkninger til sagen.

Indstilling

Ældre- og Socialchefen indstiller overfor Velfærdsudvalget, at:

i. Tilsynsrapporten tages til efterretning

Beslutning

Taget til efterretning.

Fraværende:

Anne Sofie Uhrskov (V)

Tilsvnsrapport Bedste Pleie 2017 

Tilsvnsrapport GM-Renaørina 2017
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• Tilsynsrapport Halsnæs Eiendomsservice ApS 2017

• Tilsynsrapport Hånd i Hånd ApS 2017

• Tilsynsrapport Pryts Service ApS 2017

• Tilsynsrapport Sika Rengøring 2017

• Tilsynsrapport Trasbo AS 2017

• Tilsynsrapport Værdio Pleie oo Hjemmeservice 2017

• Tilsynsrapport Estrids Pleie oo Hjemmeservice AS 2017

• Tilsynsrapport Eoebiero Købmandsgård AS 2017

• Tilsynsrapport Intervare AS 2017

• Tilsynsrapport Berendsen 2017

• Tilsynsrapport Døgnplejen 2017

• Tilsynsrapport Det Danske Madhus 2017

• Tilsynsrapport Mad Til Hver Dao IS 2017

• Tilsyn med leverandører af personlig pleie oo praktisk hiælp 2017 

31 Driftsorienteret tilsvn i kommunens omsorgscentre 2017

Lovgrundlag

Lov om social service s  151, stk. 2.

Retssikkerhedslovens s  16.

Sagsfremstilling

Denne orientering vedrører den årlige redegørelse for det driftsorienterede tilsyn 

kommunens omsorgscentre.

Tilsynene skal bidrage til at sikre kvaliteten i omsorgscentrene, herunder at der er 

overensstemmelse mellem gældende lovgivning og den pleje- og 

omsorgsmæssige praksis.
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Driftsorienteret tilsyn 2017

Frederikssund Kommune har indgået en tre-årig kontrakt for årene 2017-2019 

med Socialtilsyn Hovedstaden om varetagelse af tilsynsopgaven i bl.a. 

omsorgscentrene. De årlige lovpligtige og uanmeldte tilsynsbesøg i centrene har 

dermed været gennemført af Socialtilsyn Hovedstaden på vegne af Frederikssund 

Kommune, som er ansvarlig tilsynsmyndighed.

Det fremgår af tilsynsrapporterne for 2017, at beboerne i kommunens 

omsorgscentre trives og modtager relevant støtte, pleje og omsorg.

Tilsynet har på tilsynsbesøgene observeret, at medarbejderne var anerkendende 

og omsorgsfulde i deres samspil med borgerne. Enkelte steder har tilsynet dog 

vurderet, at der kan arbejdes med en mere anerkendende tilgang og i 

overensstemmelse med beboernes selvbestemmelsesret.

Tilsynet beskriver, at beboerne tilbydes en sund og varieret kost samt mange 

forskellige aktiviteter, herunder fysisk træning. Tilsynet har desuden vurderet, at 

beboerne har indflydelse på deres liv og på hverdagen i centrene. Beboerne i 

omsorgscentrene har også selv over for tilsynet givet udtryk for at have 

indflydelse og for generelt at være tilfredse med medarbejdernes indsats og også 

med maden på de enkelte centre.

Af rapporterne fremgår, at medarbejdere og ledere generelt ses at have relevante 

kompetencer, og at området vurderes hensigtsmæssigt organiseret.

Det beskrives, at medarbejdere og beboere afog til oplever, at medarbejdere kan 

være tidspressede, og enkelte steder fremgår det, at medarbejderne savner mere 

synlig ledelse.

Tilsynet beskriver, at omsorgscentrenes fysiske rammer understøtter beboernes 

behov og trivsel.
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Opmærksomheds- og udviklingspunkter

Som de væsentligste opmærksomheds- og udviklingspunkter set på tværs af 

omsorgscentrene peger tilsynet på, at centrene fremadrettet med fordel kan øge 

det teoretiske kendskab til faglige tilgange og metoder samt udvikle 

dokumentationsarbejdet i retning mod større systematik.

Desuden bør der fortsat være fokus på, at medarbejderne har viden om 

magtanvendelsesreglerne og på, at der skabes rum til refleksion over de 

gråzoneområder og dilemmaer, der kan opstå i balancen mellem omsorgspligten 

og borgernes selvbestemmelsesret.

Ledelsen på fagområdet vil tage stilling til, om der skal iværksættes fælles tiltag i 

forhold til de ovenstående opmærksomhedspunkter.

Årsredegørelse og tilsynsrapporter er vedlagt som bilag til sagen.

Fremtidig formidling af tilsynsresultater

I sagen "Formidling af tilsynsresultater og -rapporter" fremlægger 

administrationen et forslag til, hvordan resultater af tilsynene fremover formidles 

til udvalget.

Sagen er sendt til høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar 

fremsendes til udvalgets medlemmer hurtigst muligst.

Høringssvar Ældrerådet:
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Taget til efterretning.

Høringssvar Handicaprådet: 

Taget til efterretning.

Økonomi

Økonomi har ingen bemærkninger til sagen

Indstilling

Ældre- og Socialchefen indstiller til Velfærdsudvalget, at:

1. Orienteringen tages til efterretning.

Beslutning

Taget til efterretning.

Fraværende:

Anne Sofie Uhrskov (V)

Årsredeoørelse Driftsorienteret tilsyn i omsorgscentrene 2017 

Tilsynsrapport Omsorgscentret Pedershave d. 20.11.17



• Tilsynsrapport Omsorgscenteret Tolleruphøi d. 22.11.17

• Tilsynsrapport Omsorgscenter Soloården d. q .i i .17

• Tilsynsrapport Omsorgscenter Nordhøi d. 22^.17

• Tilsynsrapport Omsorgscenter De Tre Eoe d. 1^ .17

M  Magtanvendelser - årsredeaørelse 2017

Lovgrundlag

Servicelovens kapitel 24.

Sagsfremstilling

Velfærdsudvalget og Social- og Sundhedsudvalget modtager årligt en redegørelse 

om antallet af indberettede magtanvendelser foretaget over for voksne borgere 

med varig psykisk funktionsnedsættelse (årsredegørelse er vedlagt som bilag).

Magtanvendelsesudvalget under Ældre og Social Service har til opgave, på vegne 

af kommunalbestyrelsen, at administrere bestemmelserne i servicelovens kapitel 

24 om magtanvendelse og andre indgreb i selvbestemmelsesretten.

Formålet med lovgivningen er at:

• Begrænse magtanvendelser og andre indgreb i selvbestemmelsesretten til det absolut nødvendige.
• Øge retssikkerheden for borgeren.
• Øge retssikkerheden for personalet, idet grundlag og omfang af magtanvendelse bliver tydeligere for 

medarbejderen.

I erkendelse af, at der kan være situationer, hvor det er nødvendigt at gribe ind i 

borgerens ret til selvbestemmelse, er der i serviceloven fastsat nærmere regler 

om, i hvilke situationer og hvordan sådanne tvangsmæssige foranstaltninger er 

tilladt.
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Reglerne om magtanvendelse omfatter bl.a.:

• Alarm- og pejlesystemer samt særlige døråbnere (§ 125).
• Fastholdelse og føren til andet opholdsrum (§ 126).
• Fastholdelse i hygiejnesituationer (§ 126a).
• Tilbageholdelse i tilbuddet (§127).
• Anvendelse af beskyttelsesmidler, for eksempel stofseler (§ 128).

Det skal pointeres, at magtanvendelse er en undtagelsesvis mulighed, når alt 

andet er afprøvet. Udgangspunktet for det faglige arbejde er (i henhold til 

serviceloven) altid, at den faglige indsats skal ske med respekt for borgerens 

integritet og selvbestemmelse. Magtanvendelser skal begrænses mest muligt og 

må aldrig erstatte omsorg, pleje og socialpædagogisk støtte.

Hvis disse betingelser ikke er opfyldt, vurderes magtanvendelsen som "ikke lovlig".

Herunder ses en samlet oversigt over antallet af magtanvendelser, der i 2017 

enten har fundet sted i Frederikssund Kommunes tilbud, eller som er foretaget 

over for Frederikssundborgere, der opholder sig i dag- eller døgntilbud i andre 

kommuner.

Opgørelsen er således fordelt på hhv. ældre- og sundhedsområdet, handicap- og 

psykiatriområdet samt udenbys borgere.

Magtanvendelser 2017 fordelt på typer og områder
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Æ ld r e

/S u n d h e d

H a n d ic a p

/p s y k ia t r i

E k s te rn e

b o r g e r e *

A la r m  og p e i l e s y s t e m e r 0 0 0

S æ r l ig e  d ø r å b n e r e 0 0 0

A k u t  f a s t h o ld e l s e  oq  fø re n 1 12 9

F a s th o ld e l s e  i 

h y q ie in e s i t u a t io n e r 38 0 1

T i lb a q e h o ld e l s e  i t i lb u d d e t 0 0 0

B rug  a f  b e s k y t t e l s e s m id le r ,  

h e r u n d e r  s t o f s e le r 5 2 2

* Eksterne borgere er borgere, hvor Frederikssund er handlekommune, men hvor 

borgeren er i et botilbud i en anden kommune.

Magtanvendelser i alt i 2017

Æ ld r e

/S u n d h e d

H a n d ic a p

/p s y k ia t r i

E k s te rn e

b o rg e r e

M a g t a n v e n d e l s e r  i a lt 4 4 14 12

h e r a f  ikke lo v l ige 6 3 4

Som det ses af tabellerne herover og af vedlagte redegørelse, er der på 

ældreområdet foretaget 44 magtanvendelser, hvilket er et relativt stort antal, 

også sammenlignet med f.eks. 2016, hvor antallet var 15. Stigningen skal ses i 

sammenhæng med, at der i 2017 i et omsorgscenter er foretaget 37 

magtanvendelser over for en enkelt borger, hvor helt særlige forhold og behov 

hos borgeren har gjort sig gældende. I alle disse tilfælde har der været tale om 

forud godkendte magtanvendelser, som er gennemført i overensstemmelse med 

lovgivningens muligheder.

I
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Når der har været foretaget en magtanvendelse er tilbuddet forpligtet til at 

iværksætte tiltag, der kan forebygge eventuelle fremtidige magtanvendelser. 

Forebyggelsen består typisk i, at magtanvendelsen og den situation, der var årsag 

til indgrebet, drøftes på et personalemøde. Der inddrages evt. ekstern hjælp og 

vejledning hos f.eks. en demenskonsulent, og der udarbejdes en handleplan, der 

skal sikre, at der iværksættes pædagogiske tiltag, så man fremover undgår en 

lignende situation.

Magtanvendelserne er nærmere uddybet i den vedlagte redegørelse.

Generelle tiltag i Ældre &. Social Service og Sundhed i forhold til magtanvendelse

På ældreområdet blev det, med vedtagelse af budget 2016-2019, besluttet, at 

gennemføre kompetenceudvikling afalle medarbejdere,jf. sag på 

Velfærdsudvalgsmødet d. 7. april 2016. Ét af 12 indsatsområder er "demens og 

magtanvendelse".

For at styrke medarbejdernes forståelse af og faglige ressourcer til at varetage 

den daglige pleje af borgere med demens, er i alt 42 medarbejdere i 2017 blevet 

uddannet i grundlæggende viden om demenssygdomme, kommunens plejefilosofi 

og Marte Meo - metoden. Derudover er tre medarbejdere aktuelt i gang med 

Marte Meo - terapeutuddannelsen.

På ældreområdet har man i flere tilfælde -  med gode erfaringer -  haft inddraget 

VISO (nationalt videns- og specialrådgivningsorganisation) med henblik på faglig 

ekspertbistand og vejledning i konkrete sager.
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Der afholdes fælles magtanvendelseskurser for medarbejdere og ledere i Ældre &. 
Social Service og Sundhed, hvor i alt ca. 40 medarbejdere deltog i et kursus i 2017. 

Derudover har en konsulent fra administrationen gennemført undervisning 

målrettet enkelte tilbud/personalegrupper.

I de seneste år er der i kommunens voksenhandicap- og psykiatriområde løbende 

gennemført kompetenceudvikling af personalet med henblik på at styrke den 

pædagogiske faglighed og praksis, bl.a. indenfor neuropædagogik og "low arousal" 

- tilgangen. Dette vurderes at bidrage til at forebygge og undgå magtanvendelser.

Socialtilsyn Hovedstaden, der fører tilsyn i bo- og dagtilbud på det specialiserede 

voksenområde og på plejecentrene har desuden løbende fokus på 

magtanvendelser i forbindelse med tilsynene.

Administrationens vurdering

Administrationen vurderer ikke, at stigningen i antallet af magtanvendelser på 

ældreområdet i 2017 skal ses som udtryk for, at udviklingen generelt går i retning 

af, at der bliver foretaget flere -  hverken lovlige eller ulovlige -  magtanvendelser 

over for borgerne i kommunens tilbud.

Det er desuden vurderingen, at der på de tilbud i kommunen, hvorfra der er 

indberettet magtanvendelser, arbejdes pædagogisk med at forebygge disse. Det 

gælder både magtanvendelser, der er vurderet lovlige og ikke lovlige.
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Administrationen vil løbende arbejde for at sikre, at rammerne for både 

kompetenceudvikling - og den nødvendige opmærksomhed på lovgivning og 

forebyggelse - er til stede i kommunens tilbud.

I 2018 vil det fortsat blive prioriteret, at medarbejdere fra Ældre og Social Service 

deltager i de interne magtanvendelseskurser, der tilbydes, da det vurderes, at der 

fortsat er behov for viden og opkvalificering på området.

Sagen er sendt til høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar 

fremsendes til udvalgets medlemmer hurtigst muligst.

Høringssvar Ældrerådet: 

Taget til efterretning.

Høringssvar Handicaprådet:

Det er glædeligt at konstatere, at antallet af magtanvendelser på 

handicap/psykiatriområdet er uændret sammenlignet med 2016 (14 

magtanvendelser i alt).

Derudover arbejdes der løbende med at forebygge magtanvendelse bl.a gennem 

kompetenceudvikling af personalet for dermed at nedsætte antallet.

Der er i alt tale om 14 reelle tilfælde, hvoraf der samlet set er der 3 ulovlige 

indgreb, hvor det vurderes, at personalet med sin indgriben kan have medvirket til 

at optrappe situationen.

Der er to situationer med brug af stofsele mhp at beskytte borgeren mod at falde 

ud af sin kørestol.
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Det er vigtigt, at disse indgreb efterfølgende drøftes nøje med personalet med 

henblik på faglig og pædagogisk læring -  herunder at det drøftes hvilke 

alternativer, der måtte være til magtanvendelse.

Dette ser ud til at være tilfældet ud fra rapporten at dømme.

Økonomi

Økonomi har ingen bemærkninger til sagen

Indstilling

Ældre- og Socialchefen indstiller til Velfærdsudvalget, at

1. Orienteringen tages til efterretning.

Beslutning

Taget til efterretning.

Fraværende:

Anne Sofie Uhrskov (V)

• Årsredeoørelse magtanvendelser 2017 

2El Status årsplan for Sundhedspolitik 2017 samt årsplan for 2018

Lovgrundlag

Sundhedsloven jr 119 stk. i og 2.
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Sagsfremstilling

Denne sag blev forelagt Social- og Sundhedsudvalget på møde den 5. marts 2018 

med henblik på, at udvalget tog orientering om status på indsatserne i årsplan 

2017 til efterretning og drøftede og gav input til udmøntningen af årsplanen for 

Sundhedspolitikken for 2018.

Gennem de seneste par år har sager omhandlende sundhedspolitikken og dens 

udmøntning været forelagt politisk flere gange:

Juni 2015: Byrådet godkender Frederikssund Kommunes Sundhedspolitik 2015- 

2020

Februar 2016: Sundhedsudvalget godkender sundhedspolitikkens handleplan og 

årsplan for 2016

November 2016: Sundhedsudvalget præsenteres for overvejelser om fokus for 

sundhedspolitikkens årsplan for 2017

Januar 2017: Sundhedsudvalget godkender sundhedspolitikkens årsplan for 2017

Sundhedsudvalgets godkendelse af sundhedspolitikkens årsplan for 2017 indebar:

• At udmønte to af Sundhedspolitikkens bærende principper om:
0 Vi målretter indsatser til de borgere der har størst behov.
0 Vi bygger vores indsatser på den nyeste dokumenterede viden om 
metode og effekter.

• Temaerne rygning og alkohol som særligt prioriterede indsatsområder.
• Et skærpet fokus på implementering, opfølgning og effektvurdering.

Status på gennemførelsen af indsatser i sundhedspolitikkens årsplan 2017
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I dette afsnit gøres kort status for indsatserne i årsplan 2017 med særligt fokus på, 

hvordan der er arbejdet med at udmønte Sundhedsudvalgets beslutning fra 

januar 2017.

Årsplan 2017 indeholder 16 indsatser, der fordeler sig på Sundhedspolitikkens 5 

temaer: Bevægelse, Rygning, Trivsel, Mad og Måltider og Alkohol. Hovedparten af 

indsatserne er videreført fra årsplan 2016. Indsatserne er iværksat på tværs af 

fagområder med delforankring i bl.a. i Teknik og Miljø, Kultur og Fritid, Børne- og 

Skoleområdet og Sundhedsområdet og Ældre og Social Service. Hovedparten af 

indsatserne er igangsat og gennemført. Fire af indsatserne er ikke gennemført. 

Grundet en omprioritering af ressourcer, er tilbuddet Fars Køkkenskole nedlagt. 

Cykelstier på Saltsøvej er ligeledes grundet omprioritering ikke etableret. I stedet 

prioriteres cykelstier på Kyndbyvej og Brobæksgade. Etableringen af disse er dog 

midlertidigt sat i bero grundet besparelser. Leg på streg#2 konceptet skulle 

implementeres på udvalgte skoler, men da banerne er nedslidte, skal stregerne 

først etableres igen. Derudover er der endnu ikke iværksat dialog med Campus, 

hvor muligheden for at arbejde med en helhedsorienteret tilgang til rygning skal 

drøftes, da man har afventet kortlægningen for alkohol og tobak. Status for 

årsplan 2017 kan ses i bilag i.

Alkohol og tobak som prioriterede indsatsområder

Sundhedssekretariatet har i foråret 2017 gennemført kortlægning og analyse af de 

nuværende alkohol- og tobaksindsatser i Frederikssund Kommune, som er 

målrettet borgere og medarbejdere i Frederikssund Kommune. Kortlægningen 

munder ud i konkrete anbefalinger, der fremadrettet bør arbejdes med for at leve 

op til sundhedspolitikkens målsætninger om at færre borgere skal drikke og ryge 

og samtidig styrke en effektiv og evidensbaseret alkohol- og tobaksindsats.
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Anbefalingerne til hvordan der fremadrettet kan arbejdes med alkohol- og 

tobaksindsatser i Frederikssund Kommune, er baseret på kortlægningerne, 

Sundhedsprofilen fra 2013 og Sundhedsstyrelsens forebyggelsespakker om tobak 

og alkohol.

Hoved-MED har i februar 2018 godkendt proces for at arbejde hen mod en frivillig 

ordning i forhold til en røgfri arbejdstid foransatte i Frederikssund Kommune. Det 

er Byrådet, der træffer beslutning om hvorvidt røgfri arbejdstid skal indføres for 

alle medarbejdere. Hoved-MED har ligeledes på møde i februar 2018 drøftet, 

hvordan retningslinjen for alkohol og misbrug for medarbejdere i Frederikssund 

Kommune kan revideres, så den også omfatter forebyggelse og ikke blot 

behandling. KL er kommet med forebyggelsesudspillet "Fremtidens forebyggelse" i 

januar 2018, hvor der blandt andet er en prioritering af alkohol- og 

tobaksområdet, som særligt vigtige indsatsfelter i den kommunale 

forebyggelsesindsats. Udspillet indeholder en række anbefalinger, som ligger i tråd 

med de anbefalinger, som kortlægning af alkohol- og tobaksområdet er mundet 

ud i. Udspillet fra KL beskrives i et særskilt dagsordenspunkt på nærværende 

dagsorden.

Et skærpet fokus på implementering, opfølgning og effektvurdering

Sundhedssekretariatet har i foråret 2017 udarbejdet et koncept for, hvordan der 

formuleres effektmål og procesmål, når nye indsatser sættes i gang. Konceptet er 

et "Effektregnskab", som aktuelt testes på hele Sundhedsområdet. Social - og 

sundhedsudvalget forelægges konceptet og erfaringerne med at implementere 

dette i 2. kvartal 2018.

Sundhedspolitikken årsplan for 2018
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Det anbefales, at sundhedspolitikkens årsplan for 2018 indeholder udmøntning af 

en række af de anbefalinger, som kortlægning af alkohol- og tobaksområdet er 

mundet ud i. Sundhedschefen vil med et kort oplæg lægge op til drøftelse og 

mulig prioritering af anbefalingerne.

I marts 2018 udgives en ny Sundhedsprofil, med nye tal for udviklingen af 

borgernes sundhed. Disse nyeste tal fra Frederikssund Kommune vil blive 

indarbejdet i de indsatser, der skal arbejdes med i årsplan 2018.

Sundhedspolitikkens årsplan vil blive forelagt Social- og Sundhedsudvalget til 

godkendelse i april 2018.

I bilag 2 kan læses et resume af anbefalinger på baggrund afkortlægningen for 

både alkohol og tobak. Bilag 3 er kortlægning og anbefalinger for alkohol, bilag 4 

er kortlægning og anbefalinger for tobak.

Desuden er vedhæftet faktaark med nøgletal fra Sundhedsprofilen for 

Frederikssund Kommune.

Sagen har været i høring i Flandicaprådet og Ældrerådet.

Fløringssvar Ældrerådet: 

Taget til efterretning.

Supplerende sagsfremstilling til Velfærdsudvalgets møde 3. april 2018:
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Denne sag forelægges Velfærdsudvalget med henblik på at tage status for 

sundhedspolitikkens årsplan til orientering og give input til sundhedspolitikkens 

årsplan for 2018.

Forslag til emner i sundhedspolitikkens årsplan for 2018

Social- og Sundhedsudvalget har på deres møde den 5. marts 2018 peget på en 

række anbefalinger, som udvalget foreslår, indgår i sundhedspolitikkens årsplan 

2018. Konkret har Social- og sundhedsudvalget besluttet at:

• Udvalget ønsker en målrettet indsats i forhold til rygestop på Campus, eventuelt i sammenhæng 
med trivselsprojektet på Campus, indarbejdet i forslaget til årsplan 2018 for sundhedspolitikken, der 
forelægges udvalget til godkendelse i maj 2018

• Udvalget ønskede endvidere kortlægning af indsatsen mod overvægt for både børn og voksne, 
således at indsatsen evt. kan indgå i handleplanen for sundhedspolitikken for 2019.

Social- og Sundhedsudvalget har i alt peget på fire anbefalinger på 

tobaksområdet og to anbefalinger på alkoholområdet, som udvalget ønsker de 

øvrige fagudvalgs input på med henblik på at disse anbefalinger indgår i 

sundhedspolitikkens årsplan for 2018. Anbefalingerne er listet nedenfor og er 

yderligere beskrevet i vedlagte bilag:

Tobak

• Styrke proaktiv rekruttering til rygestoptilbud
• Styrke kendskab til kommunens rygestoptilbud
• Målrettet indsats i forhold til rygestoptilbud på Campus, eventuelt i sammenhæng med 

trivselsprojektet på Campus, indarbejdet i forslaget til årsplan 2018 for Sundhedspolitikken
• Fælles retningslinjer for håndtering af rygning i borgers eget hjem

Alkohol

• Styrke intern vidensformidling om alkohol og behandlingstilbud i kommunen
• Målrettede alkoholindsatser for sårbare borgere.
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Hertil kommer Social- og Sundhedsudvalgets ønske om at kortlægge indsatsen 

mod overvægt for både børn og voksne i kommunen, således at indsatsen evt. 

kan indgå i Sundhedspolitikkens årsplan for 2019.

Sundhedspolitikkens årsplan 2018 vil blive forelagt Social- og Sundhedsudvalget til 

endelig godkendelse i maj 2018, hvor input fra fagudvalg vil fremgå.

Sagen er sendt til høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar 

fremsendes til udvalgets medlemmer hurtigst muligst.

Høringssvar Ældrerådet: 

Taget til efterretning.

Høringssvar Handicaprådet: 

Taget til efterretning.

Økonomi

Økonomi har ingen bemærkninger.

Indstilling

Indstilling til Social- og Sundhedsudvalgets møde 5. marts 2018, plet. 16:
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Sundhedschefen indstiller til Social- og Sundhedsudvalget, at:

1. Status på indsatserne i årsplan 2017 tages til efterretning.
2. Give input til sundhedspolitikkens årsplan for 2018.
3. Sende sagen til orientering i relevante fagudvalg

Indstilling til Velfærdsudvalgets møde 3. april 2018: 

Sundhedschefen indstiller til Velfærdsudvalget, at:

1. Tage orienteringen om status på årsplan for sundhedspolitikken 2017 til 

efterretning

2. Give kommentarer og input til de anbefalinger på alkohol- og tobaksområdet 

som Social- og Sundhedsudvalget har prioriteret skal indgå i sundhedspolitikkens 

årsplan 2018

Historik

Social- og Sundhedsudvalget, 5. marts 2018, plet. 16: 

Udvalget tog indstillingens punkt 1 til efterretning.

Vedr. indstillingens punkt 2: Udvalget ønsker en målrettet indsats i forhold til 

rygestoptilbud på Campus, eventuelt i sammenhæng med trivselsprojektet på 

Campus, indarbejdet i forslaget til årsplan 2018 for sundhedspolitikken, der
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forelægges udvalget i maj 2018. Udvalget ønsker endvidere kortlægning af 

indsatsen mod overvægt for både børn og voksne, således at indsatsen evt. kan 

indgå i handleplanen for sundhedspolitikken for 2019.

Vedr. indstillingens punkt 3: Udvalget sender status på årsplan for 

sundhedspolitikken 2017 til orientering i øvrige fagudvalg, samt at øvrige 

fagudvalg evt. giver kommentarer og input til forslag til årsplan for 2018.

Beslutning

Indstillingens punkt 1: Taget til efterretning.

Indstillingens punkt 2: Udvalget har ikke ønske om yderligere temaer til 

sundhedspolitikkens årsplan 2018.

Fraværende:

Anne Sofie Uhrskov (V)

• Status Årsplan 2017 - opdateret

• Resume Kortlægning Alkohol oo Tobak 2017

• Alkoholindsats 2017 . kortlægning oo anbefalinger + resume SLUT 1

• Tobaksindsatser 2 0 1 7 . kortlægning oo anbefaling + resume SLUT 1

• Faktaark 2017 Frederikssund Kommune

36 Status for Sundhedshus

Lovgrundlag

Sundhedsloven.

Sagsfremstilling
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Sundhedshus

Social- og Sundhedsudvalget orienteres med denne sag om status for arbejdet 

med at udvikle et tværsektorielt sundhedshus i Frederikssund. Sundheds- og 

Velfærdsudvalget er i 2017 blevet forelagt status cirka kvartalsvist.

Baggrund og historik

De seneste 15 år er der sket en øget specialisering på hospitalerne hvilket har 

betydet, at flere opgaver skal løftes i kommunerne, som fx flere tilbud til borgere 

med kronisk sygdom, oprettelse af sygeplejeklinikker og forebyggelse af 

indlæggelser for de ældre medicinske patienter. Fremadrettet kommer vi til at se, 

at der sker en stigning i antallet ældre af ældre borgere, flere borgere får en 

kronisk sygdom og flere borgere vil have flere kroniske sygdomme (multisyge). 

Kommunerne og almen praksis spiller en afgørende rolle i det nære 

sundhedsvæsen, og samarbejdet med hospitalerne er afgørende for at løse 

opgaven med at skabe sammenhæng og borgernære tilbud af høj kvalitet.

Regionsrådet i Region Flovedstaden har som led i Flospitals- og Psykiatriplan 

2020 besluttet, at der skal etableres et sundhedshus med et akuttilbud i 

Frederikssund, inden Nordsjællands Flospital, Frederikssund lukkes, når Nyt 

Flospital Nordsjælland er færdigbygget -  forventeligt i 2022. Nordsjællands 

Flospital og Frederikssund Kommune udgør formandsskabet for arbejdet med at 

udvikle et tværsektorielt sundhedshus og nedsatte i november 2016 en 

styregruppe. Styregruppen har til opgave at udvikle rammerne for et fælles 

sundhedshus mellem Region Flovedstaden, Frederikssund Kommune, de 

omkringliggende kommuner og almen praksis. Flensigten er, at det 

tværsektorielle sundhedshus i Frederikssund skal være rammen om et stærkt og 

nært fremtidigt sundheds- og behandlingstilbud til borgere og patienter.
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I januar 2017 besluttede denne styregruppe, at der skulle igangsættes to 

pilotprojekter vedrørende hhv. akut- og kronikerområdet. Projekterne skal handle 

om hvordan der kan opnås et tættere samarbejde mellem kommune og hospital, 

så borgerne oplever bedre sammenhæng.

Alle kommuner i Nordsjælland har fra start været inviteret til at deltage i 

workshops og arbejdsgrupper.

Nedenfor gives en status for arbejdet med de to projekter.

Kronikerprojektet

Kronikerprojektet handler om udvikling af et stærkere samarbejde mellem 

hospital og kommune i forhold til borgere med KOL (lungesygdom). Projektideen 

udvikles under overskriften - Hvordan kan vi gøre det endnu bedre for vores 

borgere med KOL? Der er blevet afholdt workshops og arbejdsgruppemøder med 

praktikere og ledere fra Nordsjællands Hospital, Hørsholm, Hillerød, Halsnæs, 

Allerød og Frederikssund kommuner samt syv borgere, som lever med KOL tæt 

inde på livet.

I udviklingen af projektideen er det blevet tydeligt, at der mangler kendskab til 

hinandens arbejde på tværs af sektorerne. Projektet skal resultere i at borgeren i 

højere grad oplever sammenhæng mellem de tilbud som både hospital og 

kommune tilbyder borgerne og herigennem opnå større tryghed i hverdagen med 

KOL. Dette skal ske gennem højere grad af koordinering mellem KOL- 

ambulatoriets sygeplejersker og de kommunale KOL-/akutsygeplejersker og 

fælles møder med borgeren, hvor både kommune og hospital er til stede.
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Projektudviklingen er i sidste fase. I perioden fra april til august 2018 afprøves og 

tilrettes projektets leverancer i kommuner og på hospitalet (Lungeambulatoriet). 

Det forventes, at projektet løber fra august til december 2018 med efterfølgende 

evaluering i starten af 2019. Projektet forventes afprøvet af Nordsjællands 

Hospital, Lungeambulatoriet i samarbejde med Frederikssund og Halsnæs 

Kommune.

Akutprojektet

Akutprojektet handler om at få udviklet et tættere samarbejde med hospitalet om 

de borgere som både visiteres til og udskrives fra akutafdelingen, fx ved at en 

kommunal sygeplejerske indgår i modtagelsen og udskrivelsen af på borgere på 

akutafdelingen. Projektet skal resultere i at der skabes bedre og mere trygge 

overgange fra akutafdelingen til hjemmet, akutplads eller midlertidigt ophold, 

samt at forebygge unødige indlæggelser og genindlæggelser i akutafdelingen.

Der er blevet afholdt to halvdagsworkshops med fokus på gennemgang af 

borgerforløb. Ledere fra Akutafdelingen på Nordsjællands Hospital og ledere fra 

Frederikssund, Halsnæs, Hillerød og Hørsholm kommuner samt almen praksis har 

deltaget.

Udviklingen af projektideen er stadig i gang og projektet forventes at være klar til 

afprøvning fra efteråret 2018 og to år frem.

Styrket inddragelse af politikere i arbejdet med det tværsektorielle sundhedshus 

og udviklingen af det borgernære sundhedsvæsen

Direktørerne for Social- og sundhedsområdet i de Nordsjællandske kommuner 

har udarbejdet forslag til et program, hvor politikere i de Nordsjællandske 

kommuner inviteres til dialog med Nordsjællands Hospital om udviklingen af det
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borgernære sundhedsvæsen med fokus på Nyt Hospital Nordsjælland, kapacitet 

og behandlinger og behovet for udvikling af endnu tættere samarbejde mellem 

hospital og kommuner. Programmet indeholder 2 dele. En del der handler om 

politisk dialogmøde om den kommende sundhedsaftale. Og en anden del som 

handler om politisk dialog med Nordsjællands Hospital. Datoen for programmet 

er endnu ikke fastsat, men arrangementet forventes afholdt inden sommerferien 

2018. Programmet er vedlagt som bilag.

Sagen er sendt til høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar 

fremsendes til udvalgets medlemmer hurtigst muligst.

Høringssvar Ældrerådet: 

Taget til efterretning.

Høringssvar Handicaprådet: 

Taget til efterretning.

Økonomi

Økonomi har ingen bemærkninger til sagen.

Indstilling

Sundhedschefen indstiller til Velfærdsudvalget, at:
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1. Status på sundhedshuset tages til efterretning.

Beslutning

Taget til efterretning.

Fraværende:

Anne Sofie Uhrskov (V)

• Temamøde mellem Nordklynoens politikere oq Nordsjællands Hospital 

32  Meddelelser

Sagsfremstilling
• Kommende arrangementer indenfor udvalgets område.
• Social- og Sundhedsudvalget samt Velfærdsudvalgets medlemmer inviteres til at deltage i studietur 

til Esbjerg Kommune, med henblik på inspiration til udvikling af akutområdet (se bilag).
• Status studietur / KL Social- og Sundhedspolitisk Forum 16.-18.  maj 2018.
• Besvarelse af spørgsmål fra formand Inge Messerschmidt (O) til sag nr. 19 "Orientering om 

rammeaftale for private leverandører" på Velfærdsudvalgets møde den 6. marts 2018 (se bilag).
• Invitation til fællesmøde med Ældrerådet den 3. april 2017 og tilhørende bilag "Ideer Budgetforslag 

VEL" (se bilag).

Beslutning

Taget til efterretning.

Referat fra fællesmøde mellem Velfærdsudvalget og Ældrerådet den 3. april 2018 

er tilføjet som bilag.
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Fraværende:

Anne Sofie Uhrskov (V)

• Program studietur SSL) VU o a o 6i8

• Saosliste Velfærdsudvaloet Velfærdsudvaloet 2. april 2018

• Notat om sikkerhedsforanstaltninger på kommunens omsorgscentre marts 

2Qi8.pdf

• Besvarelse af spørgsmål i forbindelse med orienteringssag om rammeaftale

• Ideer budgetforslag VELPDF

• Invitation til fællesmøde 2. april 2018

• Referat fra fællesmøde Velfærdsudvaloet 00 Ældrerådet den 2. apr 2Pi8.docx 

28 Orientering om Rehabiliteringsafdelingen

Lovgrundlag

Rehabiliteringsafdelingens ydelser er fastsat i Lov om Social Service 1 1  83 + 86 stk. 

i samt i Sundhedslovens 1138 og 140.

Sagsfremstilling

Sagsfremstilling

Administrationen fremsender hermed en orientering til Velfærdsudvalget om 

arbejdeti Frederikssund Kommunes Rehabiliteringsafdeling. Udvalget vil blive 

tilbudt en rundvisning på afdelingen i forlængelse af udvalgsmødet den 3. april 

2018.

Sundhedsområdet er i forbindelse med organisationsændring pr. i. august 2016 

organiseret som et selvstændigt område. Området er organiseret i fem enheder -  

Tandplejen, Sundhedsplejen, Rehabiliteringsafdelingen, Træningsenheden og et 

Sundhedssekretariat. Målet er, at der sikres bedre sammenhæng i forebyggelses- 

og sundhedsindsatserne.
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Rehabiliteringsafdelingens ydelser er fastsat i Lov om Social Service SS 83 + 86 stk. 

i samt i Sundhedslovens jr 138 og 140. Formålet med rehabilitering er at støtte 

borgeren i at tage ansvar og være så aktiv som muligt i eget liv med 

udgangspunkt i egne ressourcer og ønsker og med bedst mulig livskvalitet og 

sundhed.

Typer af korttids-ophold

Formålet med et ophold på Rehabiliteringsafdelingen er, efter behov, at tilbyde 

borgere pleje og omsorg samt en tværfaglig tidsbegrænset rehabilitering via et 

døgnophold, der kan sikre borgeren funktionsmæssige forudsætninger for 

tilbagevenden til eget hjem og livsførelse. Rehabiliteringsafdelingen har en 

kapacitet på 24 sengepladser og kan rumme borgere indenfor følgende 

opholdstyper:

• Rehabiliteringsophold
• Akutophold
• Aflastningsophold
• Midlertidigt pleje- og omsorgsophold

Rehabiliteringsophold er for borgere, der efter en hospitalsindlæggelse har behov 

for pleje og omsorg samt en tværfaglig tidsbegrænset rehabilitering ved et 

døgnophold. Opholdet skal sikre borgerens funktionsmæssige forudsætninger for 

tilbagevenden til eget hjem.

Akutophold har til formål at iværksætte akut behandling og pleje af borgere ved 

akut opstået sygdom, som ikke kan varetages i hjemmet. Indsatsen leveres i 

maksimalt 48 timer.
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Aflastningsophold skal aflaste samboende og pårørende, som i det daglige yder 

personlig og praktisk hjælp til borgere, der er berettiget til hjælp efter jr 83 i 

Sundhedsloven. Udgangspunkt for opholdets varighed er mellem 2 og 14 dage.

Midlertidigt pleje og omsorgsophold er for borgere der viser tegn på almen 

svækkelse efter f.eks. sygdomsforløb, eller som i en kortere periode har en 

påvirket almen tilstand, og hvor der er behov for afklaring eller vurdering, pleje- 

og omsorg samt evt. træning med det formål at forbedre borgerens almene 

tilstand.

Samarbejdspartnere

Afdelingen har et tæt samarbejde med tre fast tilknyttede visitatorer i "team 

udskrivning" og en fast tilknyttet visitator for hjælpemidler. Derudover 

samarbejder Rehabiliteringsafdelingen med træningsenheden, døgnplejen, 

plejecentrene og forskellige konsulenter i Sundhedssekretariatet.

Der samarbejdes også med borgerens egen læge, med apoteker og med 

hospitaler.

Udvalgte nøgletal

Rehabiliteringsafdelingen har i 2017 leveret følgende ydelser:

Gennemsnitlig belægningsprocent: 92,5 %
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Antal forløb pr opholdstype på årsbasis

Rehabiliteringsophold 3 3 0

Midlertidige døgnophold 73

Akutophold 0

Aflastningsophold 27

Gennemsnitligt antal dage pr. opholdstype

Rehabiliteringsophold 23-5
Midlertidige døgnophold 34
Akutophold 0

Aflastningsophold 7.5

Af ovenstående oversigt fremgår opholdet Midlertidigt pleje og omsorgshold ikke, 

da det er en nyoprettet opholdstype, som erstatter Midlertidige døgnophold og 

som der først er blevet visiteret til fra i. juli 2017. På det halve år har der været 5 

midlertidigt pleje og omsorgspladser.

Organisation og økonomi

Rehabiliteringsenheden er bemandet af fem sygeplejersker, 20 social- og 

sundhedsassistenter, to fysioterapeuter, to ergoterapeuter, en seniorjobber, en 

gruppeleder samt fast tilknyttede timeafløsere. I alt svarer det til 25,65 årsværk. 

Rehabiliteringsafdelingen ledes af en områdeleder og har et samlet budget på ca. 

19 mio. ler. hvoraf 15 mio. ler. vedrører lønninger.



Rehabiliteringsafdelingen er beliggende på Frederikssund Hospital, hvor 

Frederikssund Kommune har lejet sig ind siden starten af 2015 og fungerer som 

spydspids i udviklingen af nye samarbejder med hospitalet. De fleste stuer på 

afdelingen er flersengsstuer. I afdelingen er der mulighed for at benytte 

træningsfaciliteter. Lejekontrakten udløber 31. december 2020.

Sagen har været i høring i Handicaprådet og Ældrerådet, som har taget sagen til 

efterretning.

Leder af Rehabiliteringsafdelingen Karina Buhi deltager under punktet.

Sagen er sendt til høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar 

fremsendes til udvalgets medlemmer hurtigst muligst.

Høringssvar Ældrerådet: 

Taget til efterretning.

Høringssvar Handicaprådet: 

Taget til efterretning.

Økonomi



Økonomi har ingen bemærkninger til sagen.

Indstilling

Sundhedschefen indstiller til Velfærdsudvalget, at:

1. Orienteringen om Rehabiliteringsafdelingen tages til efterretning

Beslutning

Taget til efterretning.

Fraværende:

Anne Sofie Uhrskov (V)


